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Una professió invisible 
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mental dels veterinaris
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Condicions laborals irregulars, 
jornades imprevisibles, pres-
sió emocional i escàs reconeixe-
ment institucional. Aquest és el 
retrat que dibuixen molts profes-
sionals del sector veterinari a An-
dorra. «Hi ha dies que no dorms, 
dies que no veus la teva família o 
que et toca marxar a mitja cele-
bració», reconeix una professio-
nal del sector. Les guàrdies noc-
turnes, els festius treballats i la 
constant tensió emocional s’acu-
mulen amb els anys, sovint sense 
cap xarxa de suport.

Diverses clíniques del Princi-
pat consultades per EL PERIÒDIC 
confirmen que el desgast men-
tal i el ‘burnout’ afecten, d’una 
manera o altra, la gran majoria 

La creació del Col·legi Oficial, que es preveu aprovar el 17 de juny, permetrà un canvi estructural real
EL PERIÒDIC

Animals domèstics passejant amb els seus propietaris per un carrer cèntric del Principat.

CATARINA KOHLER PACINO
ESCALDES-ENGORDANY

de professionals al llarg de la se-
va trajectòria. Algunes persones 
han hagut d’aturar la seva activi-
tat per recuperar-se; d’altres, di-
rectament, han deixat la profes-
sió. «Tots els veterinaris del país 
que conec han patit algun episo-
di d’esgotament», resumeix un 
testimoni del sector.

A la complexitat emocional 
s’hi suma la tensió amb els cli-
ents. La manca de consciència 
del cost real dels serveis provo-
ca sovint incomprensió o en-
frontaments. Aquests conflictes 
acaben afectant també el benes-
tar emocional del professional. 
«Quan hi ha un desacord per un 
tema econòmic, el patidor fi-
nal és sempre l’animal, i això és 
molt dur de gestionar», lamenta 
una veterinària.

La manca de protocols institu-

lectiu veterinari està reconegut 
com un dels que presenta més 
risc de patir trastorns de salut 
mental. A Espanya, per exemple, 
la taxa de suïcidis entre veterina-
ris és preocupant. I tot i que a An-
dorra no hi ha dades oficials, les 
veus consultades coincideixen 
que el malestar és generalitzat i 
sovint silenciat.

Davant d’aquest escenari silen-
ciat de desgast i patiment emoci-
onal, la creació del Col·legi Oficial 
de Veterinaris del Principat d’An-
dorra (COVA) s’erigeix com una 
oportunitat real de canvi estruc-
tural. Lluny de ser només una en-
titat administrativa, el col·legi 
podria esdevenir —per primer 
cop— un espai d’escolta, reconei-
xement i protecció col·lectiva. La 
iniciativa porta més de cinc anys 
de feina i estatuts redactats de 
manera consensuada entre pro-
fessionals, amb assessorament 
legal i el suport del Ministeri de 
Justícia i Interior. Segons fonts 
implicades en el projecte, la se-
va aprovació està prevista per al 
17 de juny al Consell General. Un 
cop validada, s’obrirà una nova 
fase amb la convocatòria d’una 
assemblea extraordinària, on 
s’escollirà democràticament la 
primera Junta de Govern.

Val a dir que un altre dels ob-
jectius del COVA serà fomentar 
la cooperació entre centres, així 
com la compartició de guàrdies, 
l’intercanvi de casos complexos 
i l’accés a serveis médics especia-
litzats dins del país, amb un coo-
perativisme com a eix central. .

Una professió amb un pes invisible i 
poc valorada, la vida dels veterinaris

RECLAM D’UN FUTUR COL·LEGI DE VETERINARIS

Salut mental dels cuidadors dels animals
Tema del dia

cionals o eines de suport psicolò-
gic és un altre dels elements que 
el sector denuncia. «Cadascú fa el 
que pot amb l’esport, la família o 
les seves mascotes, però quan no 
tens temps ni per desconnectar, 
la situació es complica molt», 
expliquen des d’un centre. Tot 
i que cada vegada més professio-
nals recorren a l’ajuda psicològi-
ca o a teràpia, la sensació és que 
l’administració continua d’es-
quena a aquesta realitat.

A escala internacional, el col-

Les clíniques posen en 
relleu que molts dels 
seus efectius acaben 
amb ‘burnout’ i amb 
episodis d’esgotament
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La notícia recent sobre la 
previsió d’incloure una 
primera partida pressu-
postària per impulsar 
el Museu Nacional l’any 
2026 suposa una passa es-
perançadora, però tarda-
na, cap a una reivindica-
ció cultural llargament 
ajornada. Més enllà de la 
voluntat expressada per 
la ministra Mònica Bo-
nell, el país necessita una 
acció decidida i coordina-
da per donar forma a una 

El Museu Nacional, una 
urgència cultural per Andorra

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

institució que hauria de 
ser clau en la preservació i 
projecció del nostre patri-
moni. No es tracta només 
d’un edifici, sinó d’un es-
pai simbòlic on la memò-
ria col·lectiva, la història 
i la identitat andorrana 
puguin ser narrades, es-
tudiades i compartides 
amb les futures generaci-
ons i amb el món. Andor-
ra és una nació amb una 
història singular i una ri-
quesa cultural que sovint 

lògic i del model de gestió, 
amb el compromís d’in-
volucrar-hi experts, cre-
adors i la societat civil. El 
Museu Nacional no ha de 
ser una promesa electo-
ral, sinó una eina per en-
fortir la cohesió identità-
ria, l’educació cultural i el 
posicionament d’Andorra 
en l’escena internacional. 
Preservar el patrimoni no 
és només una qüestió de 
memòria; és una aposta 
estratègica pel futur.

osa i estructural. No po-
dem continuar relegant la 
nostra cultura a un segon 
pla ni esperar indefinida-
ment mentre es perd un 
llegat fràgil i valuós. És im-
prescindible que aquest 
projecte deixi de ser no-
més una idea a llarg ter-
mini i esdevingui una pri-
oritat política real. L’im-
puls econòmic previst és 
un primer pas, però cal ac-
celerar la definició dels es-
pais, del contingut museo-

resta invisible per manca 
de canals institucionals 
per mostrar-la. L’absència 
d’un Museu Nacional ha 
estat, fins ara, una man-
cança estructural que ha 
dificultat la centralitza-
ció, conservació i difusió 
del patrimoni. La disper-
sió de col·leccions, la man-
ca d’espais expositius i de 
recerca adequats, i la invi-
sibilitat del relat propi són 
problemàtiques que recla-
men una resposta ambici-
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En un país modern, que 
es regeix per una Cons-
titució democràtica des 
de fa més de trenta anys, 
sobta –i alhora, gairebé 
diverteix, si no fos preo-
cupant– que el síndic ge-
neral decideixi convocar 
el sometent per retre ho-
nors al nou Copríncep 
episcopal en el dia del 
seu jurament. Aquest 
gest,  que s’alimenta 
d’un imaginari precons-
titucional, no és només 
simbòlicament anacrò-
nic, sinó també institu-
cionalment inquietant.

Quina Andorra es vol 
projectar el dia 26 de 
juny? Una Andorra mo-
derna, democràtica, eu-
ropea i del segle XXI, o 
una Andorra que es dis-
fressa per la teatralitat 
d’un folklore militarit-
zat i recorre a la milícia 
civil del segle XIX per 
pretendre solemnitzar 
un acte polític?

Un jurament amb regust de naftalina
LA TRIBUNA

El sometent, tot i la se-
va regulació residual en 
la Llei qualificada de pro-
tecció civil, és una figura 
avui absolutament fora 
de lloc. Ni és necessària, 
ni té cap sentit operatiu, 
ni aporta cap valor real 
a la cerimònia del jura-
ment del nou Copríncep 
episcopal més enllà d’un 
cert exotisme. I encara 
menys si se’n fa una acti-
vació parcial i folklòrica, 
amb barretines, faixa i 
espardenyes de set betes, 
com si el Consell Gene-
ral es convertís, per un 
dia, en l’escenari d’una 
postal del passat.

És comprensible la in-
comoditat expressada 
des de diversos comuns, 
que no veuen amb bons 
ulls haver de disfressar-
se de nostàlgia institu-
cional per acontentar 
un caprici del síndic. Al-
guns fins i tot parlen de 
“Carnaval”. I no els falta 
raó.

Igualment d’inquie-
tant és la voluntat d’im-
plicar les escoles en 
aquest acte. Encara que 

el jurament del Coprín-
cep episcopal no es fa en 
dia festiu, s’ha procurat 
que infants i joves hi si-
guin presents. No po-
dem compartir aquesta 
idea. L’escola no pot ni 
ha de convertir-se en un 
instrument d’escenifica-
ció política, i menys en-
cara en una cerimònia 
que barreja institucions 
religioses, militars i una 
interpretació discutible 
de la tradició. La priori-
tat dels joves ha de ser 
formar-se, pensar per si 
mateixos i créixer com 
a ciutadans lliures –no 
se’ls pot convertir en fi-
gurants d’una posada 
en escena institucional 
que no els diu res i que 
instrumentalitza la seva 

presència. És una irres-
ponsabilitat fer servir 
l’educació per reforçar 
actes simbòlics per satis-
fer el síndic.

Però, potser, el silen-
ci més inquietant és el 
dels grups parlamenta-
ris. Tots van aprovar la 
data i el format de l’acte 
amb una discreció digna 
del més gran consens... 
o del més profund esgo-
tament polític. Cap veu 
s’ha alçat contra aques-
ta decisió. Ni tan sols per 
qüestionar si activar el 
sometent és pertinent, 
ni per plantejar el debat 
sobre la participació de 
les escoles en l’acte. El 
consens, en aquest cas, 
és més per omissió que 
per convicció, i eviden-

cia una preocupant re-
núncia a l’esperit crític 
que hauria d’acompa-
nyar qualsevol democrà-
cia. El síndic vol fer seu 
un acte històric i propa-
gandístic, certament. 
Però la història no es fa 
recuperant rituals del 
passat sense cap sentit 
per al present. Es fa cons-
truint un país que mira 
endavant.

El dia 26, el que s’hau-
ria de celebrar és la nor-
malitat institucional 
d’un jurament constitu-
cional, sense escenogra-
fies que ens retornen a 
una Andorra que ja no 
existeix. Ni el sometent 
ni els infants ni els joves 
haurien de formar part 
d’aquesta pompa. 

I el Consell General 
hauria de recordar que 
la millor solemnitat és 
la que es fonamenta en 
la sobrietat, el respecte 
institucional i la convic-
ció democràtica.

La resta no ens enno-
bleix. .

President de 
Progressistes-SDP

EL PERIÒDIC

El contrasentit de recuperar símbols preconstitucionals en un acte constitucional desvirtua l’esperit democràtic

JOSEP

ROIG

https://www.talaiaplazaecoresort.com/ca/
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La cònsol major d’Escaldes-En-
gordany, Rosa Gili, opina que els 
comuns haurien de disposar d’ei-
nes que els permetés actuar de 
manera més àgil en qüestions ur-
banístiques. Així ho ha posat en 
relleu en la diada de la parròquia 
en ser qüestionada sobre aques-
ta possibilitat que ja va apuntar 
el cònsol de Canillo, Jordi Alco-
bé, aprofitant precisament que 
ara s’està treballant en la revisió 
de la llei del sòl. En aquest sentit, 
Gili ha opinat que en certes oca-
sions, “si hi ha la col·laboració” 
de la persona que ha incomplert 
la norma urbanística i “rectifica 
de seguida, molt bé”, però també 
creu que el problema ve quan no 
hi ha aquesta cooperació, que ja 
llavors “no és fàcil” i caldria que 
hi hagués una certa celeritat per-
què el problema es pugui resol-
dre de manera ràpida.

La mandatària comunal ha de-
fensat així que creu que aquest 
debat sobre dotar els comuns de 
més eines en matèria urbanísti-
ca “és important si volem cui-
dar el paisatge, si volem evitar 
que tinguin lloc coses irreversi-
bles”. En aquest sentit, ha recor-

La dirigent comunal pondera que quan no hi ha 
una cooperació els incidents triguen en resoldre’s

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

CONTROL EN L’EDIFICABILITAT

Gili clama per 
dotar d’eines als 
comuns per a un 
urbanisme eficaç

ANA / M.F.

La cònsol major escaldenca, Rosa Gili, durant la festa de la parròquia aquest diumenge.

dat que “una construcció la tens 
per 100 anys, 200 i molts més, i 
per tant és evident” que els co-
muns han de tenir “les eines” 
per poder corregir certs aspec-
tes, ha sincerat.

“És d’interès de tots, de les ins-
titucions, però també dels ciu-
tadans, perquè al final ens hi ju-
guem molt”, ha argumentat la 
cònsol major escaldenca, tot afe-
gint que “és una època que estem 
molt sensibilitzats amb aquesta 
qüestió perquè hem vist aquest 
‘boom’ de grans construccions a 
molts llocs, sense anar més lluny 
a Escaldes-Engordany amb les 
torres”, ha recalcat. Per tant, ha 
defensat que “cal tenir les eines 
per fer-ho bé i també per saber 
fins a on volem arribar”. D’aques-
ta manera, Gili ha defensat que és 
“essencial, en primer lloc, saber 
fins a on vol créixer el país”, és a 
dir, fins a quina població es vol ar-
ribar. D’aquesta manera ha sos-
tret que aquest volum “s’ha d’es-
tudiar” i a partir d’aquí, definir el 
full de ruta i la projecció”.

Parlant d’urbanisme, la cònsol 
del territori que avui celebra els 
seus 47 anys ha comentat que el 
procés perquè es retirin uns sos-
tres solars que es van instal·lar en 
una de les torres del Clot d’Em-

privat es troba en l’àmbit admi-
nistratiu. Ha recordat, al mateix 
torn. que les torres tenen una 
edificabilitat màxima i segons 
quin tipus d’estructura no es pot 
instal·lar, per la qual cosa s’està 
continuant “el procediment ad-
ministratiu” perquè aquests sos-
tres es puguin retirar. Els tècnics 
ja han dut a terme la comprova-
ció, tot i que Gili ha fet entendre 
que són unes estructures que “es 
veuen” i que, per tant, són unes 
estructures totalment visibles. .

Rosa Gili

«Hem de ser capaços 
de millorar aquest punt 
pel bé del nostre entorn. 
S’ha de tenir clar fins a 
quin punt es vol edificar»

CÒNSOL MAJOR ESCALDENCA
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Escaldes-Engordany ha celebrat 
aquest cap de setmana el 47è 
aniversari de la parròquia. No-
vament, l’arrossada popular ha 
estat l’acte més multitudinari 
amb un total de 1.200 racions re-
partides. En aquest sentit, ja des 
d’abans que es comencessin a re-
partir les racions s’han format 
llargues cues de comensals dis-
posats a gaudir de l’arròs. “Ve-
iem que hi ha molta gent, estem 
molt contents”, ha valorat la còn-
sol major escaldenca, Rosa Gili, 
que ha afegit que l’elevada parti-
cipació “demostra que la gent té 

El diumenge ha sigut 
el dia més fort amb un 
inflable per als infants

Escaldes-Engordany 
celebra el seu 47è 
aniversari repartint 
1.200 racions d’arròs

FESTA PARROQUIAL

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

ANA / M.F.

Les sardanes que s’han ballat a la plaça de l’Església d’Escaldes-Engordany aquest migdia.

ganes de fer parròquia, d’aquesta 
convivialitat que donen aquestes 
festes”. Gili ha incidit a més en el 
fet que en aquesta celebració s’es-
trenen nous escenaris com la pla-
ça de l’Església, que ha estat l’in-
dret escollit per exposar el Fargo 
i també per a la ballada de sarda-
nes. Val a dir que els actes de ce-
lebració van donar el tret de sor-
tida dissabte amb l’actuació dels 
Castellers d’Andorra a la plaça 
Coprínceps, informa l’ANA.

Avui ha estat la jornada que 
ha concentrat el gruix dels actes 
amb el parc d’aigua instal·lat a 
l’aparcament del Puader, que ha 
obert matí i tarda. En el mateix 
escenari, al matí, també s’ha po-
gut gaudir d’un circuit de circula-
ció viària per conèixer les normes 
bàsiques i per compartir alhora 
una estona amb la Creu Roja, la 
Policia i fent tallers amb els Cas-
tellers d’Andorra. El dia ha arran-

cat a les 11.00 del matí amb una 
ballada de sardanes amb la Cobla 
11 de Setembre a la plaça de l’Es-
glésia. Més tard ha iniciat un dels 
moments més esperats de la jor-
nada: la tradicional arrossada de 
muntanya al parc de la Mola. .

Els més menuts ho han 
gaudit de valent amb 
un circuit de circulació 
viària per familiaritzar-
se amb els senyals

Bonell avança que l’any vinent es facilitarà una 
primera partida per impulsar el Museu Nacional
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ANA / M.F.

La titular de Cultura, Mònica Bonell, avui.

La ministra de Cultura, Joven-
tut i Esports, Mònica Bonell, ha 
posat en relleu aquest matí i en 
el marc de la Cursa de la dona 
en la que ha participat, junta-
ment amb altres càrrec assenya-
lats com la presidenta de l’Asso-
ciació de Dones, Mònica Codi-
na, que continuen “treballant” 
en el projecte de Museu Nacio-
nal de tal manera que l’any que 

que encara no es té el terreny i 
que com que “s’està treballant 
en el projecte, també cal definir 
paral·lelament els metres qua-

ve es pugui incloure una parti-
da al pressupost per impulsar-
lo. “Estem treballant en aquest 
projecte museogràfic, museo-
lògic i en el pressupost de l’any 
vinent; esperem poder pressu-
postar una partida per fer front 
també a totes aquelles inversi-
ons que s’hauran de fer per te-
nir bé el projecte”, ha detallat 
Bonell sobre un assumpte que 
portarà temps d’enllestir.

D’un altre costat, la titular de 
la cartera cultural ha recordat 

PRÒXIM EQUIPAMENT DIDÀCTIC

drats que necessita” per poste-
riorment treure el concurs del 
que ha de ser l’edifici. “Anem pas 
a pas” ha recalcat, tot reiterant 
que ara es treballa per definir el 
projecte museològic. .

MÒNICA BONELL

«De moment no tenim el 
terreny escollit perquè encara 
hem de calcular bé quina serà 
la seva superfície. Pas a pas»

MINISTRA DE CULTURA
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En el transcurs d’aquest mes de 
maig s’han celebrat els Jocs dels 
Petits Estats al nostre país, un es-
deveniment que quedarà mar-
cat en la memòria tant dels nos-
tres atletes com dels voluntaris 
i de tota la ciutadania en la seva 
globalitat. La ciutadania sap que 
aquests Jocs a casa han estat un 
èxit en molts aspectes i han des-
pertat emoció, implicació i parti-
cipació per part de milers de per-
sones.

Cal destacar, a banda, “el reco-
neixement esportiu que han as-
solit els nostres esportistes, que 
han donat el millor de si matei-
xos en una ocasió tan especial, 
única i plena de reptes, i que han 
sabut guanyar-se medalles i posi-
cions destacades que ens situen 
en un nivell alt de rendiment i re-
sultats esportius a escala general. 
Felicitem així l’èxit d’aquest es-

Segons la consellera, 
hi ha queixes insistents 
de les firmes nacionals

Amador qüestiona la contractació 
forana per l’organització dels Jocs

DEMANDA DE TRANSPARÈNCIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

deveniment i els seus bons resul-
tats”, ha deslligat avui la forma-
ció parlamentària d’Andorra En-
davant a través d’un comunicat.
Tot i això, el grup ha entrat una 
qüestió escrita al Consell Gene-
ral “arran de queixes insistents 
de diferents empreses del país, 

que denuncien que per a la cele-
bració de l’esdeveniment espor-
tiu s’hauria contractat diverses 
empreses de fora per al subminis-
trament de productes, articles i 
altres serveis” (com logística, su-
port tècnic, materials, restaura-
ció, càtering i altres necessitats 
operatives).

Una demanda així sobre quins 
productes, serveis o materials 
s’han hagut d’adquirir o exter-
nalitzar a empreses i proveïdors, 
i tenint en compte que, com a pa-
ís, apunten, “s’hauria de priorit-
zar, dins de les possibilitats, la 
contractació d’empreses andor-
ranes”. motiu pel qual ha deixat 
per escrit què voldria que el Go-
vern facilitar un llistat exhaus-
tiu de totes les empreses contrac-
tades o adjudicatàries en el marc 
de l’organització dels Jocs i in-
dicant per a cadascuna aspectes 
com: quina tasca o servei han re-
alitzat o l’import total adjudicat. 
La petició, signada per la presi-
denta suplent de la formació ci-
tada, Noemi Amador, també ha 
corroborat la demanda informa-
tiva d’altres qüestions com els 
criteris escollits per a triar cada 
empresa. .

CONSELL GENERAL

La consellera general i presidenta suplent d’Andorra Endavant, Noemi Amador.

La formació vol saber 
quins serveis han 
prestat les companyies 
de fora del país com 
també el criteri de tria

La tradició fallaire es consolida 
entre els més joves a Sant Julià
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Sant Julià de Lòria es prepara per 
rebre la nit més llarga de l’any: 
la revetlla de Sant Joan. D’aques-
ta forma, els preparatius han co-
mençat aquest cap de setmana 
amb el taller d’elaboració de fa-
lles amb els fallaires i els petits fa-
llaires lauredians. És per aques-
ta raó que es tracta d’una acti-

vitat que ha comptat amb força 
participants i que ha permès, so-
bretot als més petits, conèixer 
aquesta tradició ancestral i pre-
parar-se per viure la màgia del 
foc.Simultàniament, també s’ha 
celebrat el nomenament del pri-
mer fallaire menor de la parrò-
quia, Jose Castro, protagonit-
zant un altre dels moments més 
simbòlics i festius de la cita.

En aquest sentit, val a dir que 

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

El fallaire menor lauredià, José Castro.

PREPARATIUS DE SANT JOAN 2025 s’ha escollit a través d’una gim-
cana on han participat els petits 
fallaires lauredians, joves d’en-
tre vuit i 14 anys. Repassant els 
nombres, i amb el pas dels anys 
i del temps a la parròquia en ge-
neral, la tradició de les falles ha 
anat guanyant força i consoli-
dant-se com una activitat cultu-
ral arrelada al calendari festiu 
de la parròquia. 

Així, en 2022 es comptava amb 
19 fallaires i acompanyants; 
una xifra que enguany ha cres-
cut fins als 29. Aquest augment 
encara s’ha fet més evident en-
tre els petits fallaires lauredians, 
que han passat de sis el 2022 a 21 
actualment. .
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Cada objectiu 
aconseguit és 

un nou punt 
de partida

Nahuel Carabaña - Atleta 
L’esforç d’avui és el progrés de demà

Andbank aposta per l’esforç, la dedicació i el compromís, valors que 
compartim amb l’esport. Fem costat als atletes i projectes esportius 
per a impulsar el creixement d’Andorra amb passió i excel·lència.

https://www.andbank.com/andorra/ca/
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El comú d’Escaldes-Engordany 
va impulsar el maig del 2021 un 
sistema de casetes de recollida 
de deixalleries amb la intenció 
de millorar la gestió de les dei-
xalles. Es tracta d’uns espais tan-
cats, on hi ha els diferents dipò-
sits per a la brossa i la recollida 
selectiva i que només es poden 
obrir amb unes claus de les quals 
disposen les persones autoritza-
des a fer servir aquests punts.

De forma que la valoració que 
es fa des de la corporació d’aquest 
sistema, ara que han passat qua-
tre anys des de la seva implemen-
tació és que estan “funcionant 
molt bé”, ja que els resultats ob-

El conseller David Pérez apunta que amb la seva instauració s’ha reduït els residus de la via pública

Valoració escaldenca favorable pels 
contenidors tancats i per ampliar-los

GESTIÓ DE DEIXALLES

ARXIU ANA

L’interior d’una de les casetes dels contenidors que hi ha a la parròquia d’Escaldes-Engordany.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

tinguts són molt positius, tant 
que ja es pensa a ampliar aquest 
sistema a altres punts, segons 
apunta el conseller de Medi Am-
bient i Manteniment d’Edificis, 
David Pérez. “N’implementarem 
més veient com funcionen”, as-
senyala el conseller que assegura 
que una de les possibilitats és es-
tendre aquest sistema als grans 
productors, informa l’ANA.

Entre els resultats positius, 
des del Departament de Medi 
Ambient assenyalen que “s’han 
disminuït sensiblement els resi-
dus a la via pública”. Així, es posa 
en relleu que gràcies a les casetes 
i a la recollida porta a porta que 
es va instaurar a la carretera dels 
Vilars “s’ha reduït els impropis 
de la bossa groga”, la dels enva-

sos lleugers, assolint un 79% de 
la fracció d’envasos lleugers lliu-
re d’impropis “que és un dels 
percentatges més alts del país”, 
conclou.

Val a dir que la corporació ve-
ïna de la capital, va tenir que rè-
correr al mateix sistema després 
d’abandonar enguany el porta a 
porta en veure que aquest siste-
ma no funcionava perquè la gent 
no feia una tria correcta de les 
deixalles i embrutava el carrer. .

NETEJA CORRECTA

79%
Correspon a la xifra d’envasos 
lleugers lliures d’impropis assolits 
amb la mesura implantada en 2021.

David Pérez

«Realment ha donat uns 
resultats molt bons. En 
posarem de nous en 
altres indrets i veurem i 
estudiarem la viabilitat»

CONSELLER DE MEDI AMBIENT
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/


Àngels Fitó RECTORA DE LA UOC

I.R.

La Universitat Oberta de Cata-
lunya (UOC) va néixer per im-
puls del Govern de la Generali-
tat de Catalunya per a prestar 
un servei d’ensenyament uni-
versitari no presencial en cata-
là. El Parlament de Catalunya 
va aprovar la seva creació per 
unanimitat a l’abril de 1995 i 
a l’octubre d’aquell any va co-
mençar el primer curs. Va ser 
la primera universitat en línia 
del món. Per al 2025, la UOC 
té un pressupost de 183,6 mi-
lions d’euros. D’aquest import, 
la part principal està destinada 
a impartir docència i a fer recer-
ca, 8 milions d’euros destinats 
a inversions tecnològiques i 2,1 
milions d’euros destinats a ma-
terials didàctics propis. Parlem 
amb la rectora de la universitat, 
Àngels Fitó, sobre els beneficis 
de l’aprenentatge en línia.  

—Proposeu la formació 100% 
en línia i estudiar sense horaris fi-
xos, és a dir, tot depèn de la res-
ponsabilitat dels alumnes. Per a 
vostè, aquesta fórmula funciona 
millor per als alumnes?
—És una fórmula que funcio-
na millor per aquells que volen 
compaginar els estudis amb la 
feina i la família. El 89% dels es-
tudiants de la UOC estudien i 
treballen. També és una fórmu-
la molt valorada per les perso-
nes amb discapacitat: som la 
segona universitat en nombre 
d’estudiants amb discapacitat 
d’Espanya. 

Hi ha persones que, per altres 
motius, valoren poder estudi-
ar al seu ritme, en el moment i 
l’hora que prefereixen. Fent-ho 
així, adquireixen competènci-
es digitals i d’organització del 
temps que són molt valorades 
per les empreses que contrac-

Rybalchenko
IRINA

«La UOC ofereix una formació 100% en línia 
i personalitzada per a 90.000 estudiants»

timèdia i Telecomunicació, així 
com dels d’Economia i Empresa.
—El català és la llengua principal, 
però també s’imparteixen progra-
mes en castellà o en anglès?
—Efectivament, tota la nostra ofer-
ta formativa està disponible en ca-
talà, i una part significativa tam-
bé en castellà.

Pel que fa a l’anglès, actual-
ment, gràcies a l’aliança europea 
que mantenim amb altres univer-
sitats en línia d’Europa, hem co-
mençat a oferir titulacions en an-
glès. Inicialment, oferim un grau 
de tres anys en desenvolupament 
de software i preveiem una ampli-
ació progressiva de l’oferta forma-
tiva en aquesta llengua.

—Amb relació als estudiants es-
trangers, quina és la seva proce-
dència?
—La UOC té estudiants de 132 paï-
sos. La majoria resideixen a Espa-
nya, però el segon país amb més 
estudiants residents és Andorra. 
Al curs 2023-24, teníem 671 es-
tudiants de titulacions oficials 
residents a Andorra. Aquesta xi-

nyen i els donen suport al llarg de 
tota la seva trajectòria acadèmi-
ca. Pel que fa als estudis d’FP, tam-
bé compten amb un tutor de for-
mació en centres de treball (FCT), 
que els guia quan han de fer pràc-
tiques en empreses o institucions. 
A més, la UOC acompanya l’estu-
diant fins i tot després del seu pas 
per la universitat.

—Quins són els programes d’estu-
dis de la vostra universitat i en qui-
nes branques acadèmiques us es-
pecialitzeu?
—A la UOC oferim programes en 
una gran diversitat d’àmbits de 
coneixement. Les nostres facul-
tats, que nosaltres anomenem Es-
tudis, estan dedicades a la Psico-
logia i les Ciències de l’Educació, 
l’Economia i l’Empresa, les Arts 
i les Humanitats, la Informàtica 
i Multimèdia, el Dret i la Ciència 
Política, la Comunicació i les Cièn-
cies de la Salut.

Avui dia, l’Estudi amb més nom-
bre d’estudiants és el de Psicolo-
gia i Ciències de l’Educació, seguit 
dels Estudis d’Informàtica, Mul-

ten els titulats de la UOC. És cert 
que els estudiants han de ser res-
ponsables, però no estan sols. A la 
UOC els acompanyem durant tot 
el procés.

Tot i que és cert que els aspec-
tes més vinculats a la memoritza-
ció han perdut pes en el perfil del 
nou estudiantat, aquest canvi es 
veu compensat per altres habili-
tats, com ara les competències di-
gitals i comunicatives, que són su-
periors a les dels estudiants que 
accedien a la universitat fa unes 
dècades.

Actualment comptem amb 
90.000 estudiants. Pràcticament 
la meitat estan matriculats en es-
tudis de grau; es tracta, en molts 
casos, de persones que aposten 
per la formació al llarg de la vida 
i que decideixen iniciar un grau, 
el qual poden completar en ter-
minis diversos, sovint en sis o vuit 
anys. 
—Més enllà del model en línia, 
quins aspectes diferencials ofereix 
la vostra universitat que la fan des-
tacar dins el sistema universitari 
d’Espanya?
—Primer de tot, som una universi-
tat amb una qualitat reconeguda 
per totes les agències oficials. En 
aquest sentit, per exemple, no no-
més fem docència, sinó que tam-
bé tenim un fort enfocament en 
la recerca, com qualsevol univer-
sitat presencial de referència.

També promovem la formació 
al llarg de la vida. Som una insti-
tució pionera a oferir una experi-
ència educativa personalitzada, 
flexible i plenament connectada 
amb les necessitats del món labo-
ral.

La UOC, a més, proporciona un 
marc d’acompanyament, orienta-
ció i recursos perquè cada estudi-
ant pugui dissenyar el seu propi 
itinerari d’acord amb el seu pro-
pòsit i la seva projecció professi-
onal.

Els nostres estudiants comp-
ten amb tutors que els acompa-
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fra ha crescut en els darrers anys, 
passant de 337 estudiants al curs 
2021-22 fins a 671 només dos cur-
sos més tard.

Els següents països amb més 
estudiants residents són Alema-
nya, Colòmbia, l’Equador i el Reg-
ne Unit.

—La universitat té alguns projec-
tes amb Andorra? 
—La UOC manté vincles amb An-
dorra des de fa molts anys. Fa dos 
mesos, la UOC i la Universitat 
d’Andorra (UdA) van ampliar el 
seu acord de col·laboració, conso-
lidant un conjunt d’acords que es 
remunten a gairebé 30 anys en-
rere. Les novetats d’aquest últim 
acord inclouen l’oferta conjun-
ta de dos nous programes de pri-
mer cicle universitari, el Bache-
lor en Ciència Política i el Bache-
lor en Relacions Internacionals, 
que permeten als estudiants obte-
nir simultàniament els títols de la 
UdA i de la UOC. 

A més, el conveni facilita es-
tades d’investigació per a doc-
torands i personal investigador 
d’ambdues institucions, així com 
la codirecció de tesis doctorals. 
Aquesta col·laboració també pro-
mou la transferència de coneixe-
ment i l’emprenedoria del perso-
nal investigador. 

I, finalement, la UOC disposa 
d’un Punt UOC a Andorra, que ser-
veix com a punt de contacte i su-
port per a estudiants i personal.

—Pel que fa als programes Eras-
mus, de quins països són els estudi-
ants que rep la vostra universitat?
—En el cas de la UOC, la situació és 
força particular, ja que és una uni-
versitat en línia. Els estudiants po-
den seguir els seus estudis des de 
qualsevol país sense necessitat de 
participar en un programa Eras-
mus presencial. Per aquest motiu, 
l’any 2023 només vam acollir 5 es-
tudiants Erasmus, mentre que 28 
estudiants de la UOC van partici-
par en mobilitats Erasmus a l’es-
tranger.

—Hi ha programes de suport eco-
nòmic per als estudiants? Si un es-
tudiant no té prou recursos econò-
mics, pot accedir als estudis supe-
riors a Catalunya?
—La UOC és una universitat de ser-
vei públic, i el preu del crèdit el de-
termina la Generalitat de Catalu-
nya. Això fa que els estudis siguin 

més assequibles que a la majoria 
d’universitats privades en línia. 

La UOC té la voluntat de facili-
tar l’accés a la universitat al mà-
xim nombre de persones; per ai-
xò, ofereix descomptes per ma-
trícula anticipada, possibilitat de 
pagament fraccionat en quotes i 
descomptes específics per a estu-
diants amb discapacitat, famílies 
nombroses, víctimes de violència 
masclista, estudiants amb matrí-
cula d’honor, persones residents 
en zones rurals i persones refugi-
ades. 

A més, hi ha facilitats per a col-
lectius com els alumni, empreses 
i entitats col·laboradores.

La Generalitat de Catalunya im-
pulsa les beques Equitat, que te-
nen com a objectiu reduir el cost 
de la matrícula universitària per 
a estudiants amb rendes familiars 
baixes. Aquestes beques estan des-
tinades a persones matriculades 
en estudis oficials de grau o màs-
ter habilitant en universitats pú-
bliques de Catalunya o en centres 
adscrits. 

El suport consisteix en una re-
ducció del preu de la matrícula, 
amb un percentatge que pot arri-
bar fins a l’80%, a més d’altres ti-
pus de beques i ajuts complemen-
taris.

—Focalitzeu en temes relacionats 
amb la innovació docent? 
—D’una banda, el model educatiu 
de la UOC es basa en la recerca que 
fem sobre e-Learning i crea, evo-
luciona i defineix noves maneres 
d’aprendre. Comptem amb diver-
ses eines per fer-ho possible, i la 
més destacada és l’existència d’un 
centre específic, l’eLearning Inno-
vation Center.

D’altra banda, tenim molt en 
compte el potencial de la tecno-
logia. Actualment, la UOC està in-
tegrant la intel·ligència artificial 

com a palanca clau per transfor-
mar el seu model educatiu, po-
sant el focus en millorar l’experi-
ència d’ensenyament i aprenen-
tatge de manera personalitzada, 
eficient i ètica. La IA s’integra en 
totes les fases del procés docent, 
des del disseny de les assignatures 
fins a l’avaluació i l’acompanya-
ment a l’estudiants.

Us dono alguns exemples: as-
sistents virtuals en assignatures i 
serveis, com el chatbot a l’aula i el 
chatbot a la biblioteca, que respo-
nen dubtes freqüents de l’estudi-
antat en temps real, disponibles 
24/7 i com a complement al pro-
fessorat. 

Un altre exemple: anàlisi pre-
dictiva del rendiment, amb iden-
tificació precoç de dificultats aca-
dèmiques i suport personalitzat. 

També podem parlar del suport 
a la recerca, aplicant IA a la cerca 
de referències, redacció d’articles, 
anàlisi de dades i preparació de 
projectes. 

I, finalment, mencionem l’au-
tomatització de convalidacions 
acadèmiques, mitjançant avalu-
ació semiautomàtica dels estu-
dis previs, que agilitza un procés 
complex, especialment en con-
textos internacionals.

—Teniu algun conveni amb empre-
ses o un sistema de suport per a la 
recerca laboral?
—La UOC disposa d’un servei de 
carrera professional que acom-
panya l’estudiantat. A més de la 
borsa de treball i de la promoció 
de pràctiques en empreses, orga-
nitza la Fira Virtual d’Ocupació, 
que en l’última edició va comptar 
amb 4.000 inscripcions, 175 em-
preses i més de 900 ofertes.

També, l’estudiantat té accés a 
eines pioneres com el GPS Profes-
sional, una plataforma que per-
met identificar competències, ha-

bilitats i coneixements perso-
nals i professionals; compara 
el perfil de l’usuari amb les de-
mandes del mercat laboral en 
diferents sectors; i ajuda a pren-
dre decisions fonamentades 
sobre la carrera professional. 
Aquesta eina ofereix dades ac-
tualitzades sobre els anys d’ex-
periència requerits, el nombre 
d’ofertes d’ocupació per zona, 
els rangs salarials i les compe-
tències necessàries, tant trans-
versals com específiques.

La UOC, juntament amb PI-
MEC, ha creat el Baròmetre de 
Competències i Ocupacions de 
Catalunya, que identifica les 
competències i els llocs de tre-
ball més demandats.

—Amb relació als processos de 
recerca de feina, ens podria dir 
quin és el percentatge d’estu-
diants que troben feina un cop 
acabats els seus estudis?
—La inserció laboral dels estu-
diants de grau és del 92%, i en 
el cas dels estudiants de màs-
ter, del 94%. Cal tenir en comp-
te que, a la UOC, els estudiants 
sovint tenen més edat i més ex-
periència laboral que els d’uni-
versitats presencials, fet que in-
flueix en les dades d’inserció. 
Segons una enquesta de l’AQU 
de 2023, a la UOC, 8 de cada 10 
persones graduades i ocupades 
desenvolupen funcions especí-
fiques de la titulació o funcions 
universitàries a la feina. 

El percentatge de persones 
que han accedit a la seva fei-
na actual després de graduar-
se ha augmentat, passant del 
32,8% el 2011 al 51,3% el 2023. 
A més, els graduats de la UOC 
guanyen, de mitjana, 400 € més 
que els de les universitats pre-
sencials, ja que tenen més expe-
riència, edat i antiguitat.

Sabem, per les enquestes que 
es fan a Catalunya, que els ni-
vells d’ocupació dels estudiants 
de grau són millors que els dels 
estudiants de formació profes-
sional, que els dels estudiants 
de màster són millors que els 
dels de grau, i que els dels estu-
diants de doctorat són millors 
que els dels de màster. Per tant, 
es confirma, tot i que l’ascensor 
social estigui una mica tocat, 
que com més alt és el nivell for-
matiu, millor és la perspectiva 
salarial. .
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/


Empat a un en el primer partit de 
la final de la promoció d’ascens 
i tot obert per a la tornada. L’FC 
Andorra, que ha merescut mi-
llor sort després d’una gran sego-
na meitat, haurà d’anar a buscar 
el triomf a Ponferrada després 
d’un partit que s’havia posat cos-
ta amunt amb el gol de Borja Va-
lle a la primera meitat. Tot i el 0-1 
al descans, els tricolors han estat 
millors i han merescut capgirar 
el marcador a la represa. 

A més, la sort tampoc li ha anat 
de cara en les accions polèmiques 
dins de les àrees perquè al col-
legiat no ha vist dos penals molt 
evidents a favor dels del Princi-
pat. El primer, a l’inici del partit, 
per unes mans clares d’Esquer-
do després d’una falta penjada a 
l’àrea per Álvaro Martín. De fet, 
en una altra acció a pilota atura-
da molt ben servida per Álvaro 
Martín, Bomba ha tingut la pri-
mera ocasió clara del partit, però 
just abans de fer la rematada, da-
vant del porter, un defensa visi-
tant l’ha desequilibrat prou per-
què no connectés còmodament 
amb la pilota.

Després d’aquesta ocasió, la 
següent arribada clara a les àre-
es ha estat el gol de la ‘Ponfe’, 
en una centrada lateral que ha 
rematat al fons de la xarxa Bor-
ja Valle. A partir d’aquí, l’FC An-
dorra ha intentat reaccionar, pe-

El partit d’anada de la final del Play-off d’ascens ha deixat dos penals a favor dels locals no assenyalats

EL PERIÒDIC 

El davanter tricolor, Manu Nieto, en la seva maniobra i jugada que ha provocat l’empat amb un rematant una pilota morta.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La glòria ha d’esperar
FINAL DEL PLAY-OFF DE PRIMERA RFEF

rò a punt ha estat d’arribar el 0-2 
quan Yeray ha xutat des de camp 
propi i la pilota ha anat a parar al 
travesser. Només començar, Jo-
sep Cerdà ha connectat molt bé 
amb ‘Lauti’ que, quan es planta-
va sol dins l’àrea, ha estat enves-
tit per Doué, malgrat que, nova-
ment, l’àrbitre no ha volgut asse-
nyalar el punt de penal.

Després d’aquesta jugada, ho 
ha tornat a provar l’11 pirenaic i, 
finalment, al 66 ha arribat l’em-
pat obra de Manu Nieto, que ha 
recollit una pilota morta dins 
l’àrea després d’un bon xut de 
Sergio Molina. Amb les taules 

al marcador, el duel encara feia 
més baixada per als de Beto Com-
pany, que ho han intentat fins al 
final davant una ‘Ponfe’ a qui no 
li ha quedat més remei que situ-
ar-se amb defensa de cinc i aguan-
tar el temporal. El passis a Segona 
Divisió es decidirà a El Bierzo. .

FC ANDORRA  1

PONFERRADINA  1

16 Dilluns, 16 de juny del 2025

Esports

El duel ha començat 
amb mala notícia pel 
gol visitant. Nieto ha 
igualat rematant una 
bola morta de Molina

L’ESPERANÇA TRICOLOR

MINUT 66
Moment de l’empat després de 
l’ensurt inicial, obra de Manu Nieto 
en aprofitar un bon xut de Molina.
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https://www.youtube.com/channel/UC7dqcAKLWOJJyTWHsPQj5pw


Fins a 680 persones han pres part 
aquest diumenge al matí en 13a 
edició de la Cursa de la dona Per-
fumeria Júlia, una xifra similar a 
la d’edicions anteriors, ja que tal 
com ha explicat la presidenta de 
l’Associació de Dones d’Andorra 
(ADA), Mònica Codina, les xifres 
se solen moure entre les 680-700 
persones. A aquesta dada caldrà 
sumar les samarretes que encara 
s’hagin venut a darrera hora, ja 
que “hi ha moltes persones que 
col·laboren amb la prova malgrat 
no córrer”, ha asseverat.

L’esdeveniment ha 
destinat els fons a un 
estudi sobre el càncer

680 corredors en una Cursa de la Dona 
puntuable per al Campionat d’atletisme

13A EDICIÓ DE LA INICIATIVA

AGÈNCIES
ESCALDES - ENGORDANY

Més enllà del vessant esportiu, 
el caire solidari estava ben pre-
sent en la cita i així ho  ha esmen-
tat la ministra de Cultura, Joven-
tut i Esports, Mònica Codina, que 
juntament amb altres autoritats 
com els cònsols majors d’Andor-
ra la Vella i Escaldes-Engordany 
no s’han perdut la cita. “Avui ens 
hem mogut per l’esport perquè 
és un benefici per la salut, però 
també per reivindicar la igualtat 
i també amb un aspecte solidari 
per donar suport a aquest projec-

te del SAAS que el que fa és estudi-
ar tot el que té a veure amb l’ali-
mentació i els processos de detec-
ció del càncer i crec que és molt 
important, perquè l’esport també 
és un motor de cohesió social i no-
saltres, des del Govern, ho tenim 
molt clar”, ha destacat Bonell.

El projecte solidari al qual ani-
ran destinats els fons és un estu-
di sobre l’impacte de la dieta me-
diterrània en els tractaments de 
càncer que duu a terme el SAAS. 
En aquest sentit, Codina ha ex-

posat que la metgessa Cristina 
Royo, que forma part de l’entitat 
cada any fa propostes d’entitats 
diferents “i sempre” es dona a la 
investigació tret d’un any que 
es va destinar a Assandca. “Ens 
va semblar molt bon projecte i a 
més es queda al país”, ha subrat-
llat la portaveu de l’ADA.

Enguany una de les princi-
pals novetats ha estat que la cur-
sa de cinc quilòmetres formava 
part del calendari oficial de cur-
ses com a prova puntuable per al 
Campionat d’Andorra. Així, des 
de la federació Andorrana d’At-
letisme, la seva vocal de la federa-
ció, Mireia Molins, ha remarcat 
que ha estat “un èxit” poder ce-
lebrar aquest campionat coinci-
dint amb la cursa de la dona i ha 
desitjat que “pugui continuar ai-
xí”, ja que coincidir els esdeveni-
ments, apunta,  “és positiu”. .

ANA / M.F.

Alguns dels participants que han transitat aquest matí per l’avinguda Meritxell per dur a terme la Cursa de la dona.

Esports Dilluns, 16 de juny del 202518

MÒNICA CODINA

«Estem satisfetes perquè el 
més habitual és que participin 
entre les 680 i 700 persones. 
Molts participen sense venir»

«Ens va semblar una gran 
idea destinar els guanys a un 
projecte que avalua l’impacte 
de la dieta en el càncer»

PRESIDENTA DE L’ADA
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https://www.becrestaurant.com/home/
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Que la gimnàstica artística torni 
a uns Jocs dels Petits Estats amb 
una selecció és ara per ara una 
tasca molt i molt complicada. 
Així ho ha assegurat a EL PERIÒ-
DIC la presidenta de la Federació 
Andorrana de Gimnàstica (FAG), 
Eva Rodríguez, assenyalant que 
la disciplina “no l’hem descui-
dat mai”, però que actualment 
està en un estat embrionari tot 
i tenir gimnastes que comencen 
a despuntar amb bons resultats 
a nivell regional. Les claus per 
poder comptar amb un conjunt 
nacional, per exemple als Jocs 
de Mònaco 2027, passen per te-
nir un tècnic i un espai on ubi-
car el material que la Federació 
Internacional va regalar per va-
lor d’entorn 300.000 euros.

Anem per parts. Actualment 
al país hi ha dos equips d’artís-
tica (Club Gimnàstica Artísti-
ca Serradells i SAE Artística En-
camp) que compten, cada un, 
amb una tècnica, però des de 
l’ens andorrà volen tenir “un 
molt bon” seleccionador o se-
leccionadora que s’hi pugui de-
dicar a temps complet i que co-
menci a treballar-hi “des d’ara 
mateix”. En aquest sentit, Ro-
dríguez ha fet esment que el 
bon estat de la rítmica ha arri-
bat d’ençà que compten amb un 
entrenador que fa aquesta fun-
ció. “L’hem buscat moltíssimes 
vegades”, ha assegurat la presi-
denta de la FAG, recordant que 
durant els anys que porta en 
funcionament la federació han 
portat tècnics francesos i cata-
lans que “malauradament” no 
s’han pogut quedar.

La presidenta de l’ens, 
Eva Rodríguez, deixa el 
càrrec 21 anys després

La FAG reclama un tècnic d’artística i 
un indret per ubicar material regalat

GIMNÀSTICA ARTÍSTICA

ARXIU

Una competició de gimnàstica artística mostrada i exhibida per a una atleta del país.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Pel que fa al material, Rodrí-
guez celebra que Andorra 2025 
“ens deixa un llegat impressio-
nant”, però que ara necessiten 
una sala on ubicar-lo perquè es-
tigui fix, assegurant que fins que 
això no passi “és impossible” 
pensar en una selecció tricolor 
d’artística. L’espai que utilitzen 
als Serradells no serveix perquè 
no entra el tapís sencer i tenen 
els aparells “col·locats com po-
den”, mentre que Encamp, en 
canvi, sí que dona per dimen-
sions. Ara bé, en aquest darrer 
cas el material actual és vell i ja 
no està homologat, però ubicar-
hi tots els aparells de la Federa-
ció Internacional “hauria de ser 
amb el vistiplau de tothom”, i a 
hores d’ara no és així tot i que 
“ho hem intentat”.

De manera que “hem de bus-
car un lloc neutral” on ubicar el 

material de competició de l’ens 
internacional, ara guardat so-
ta les graderies del pavelló Toni 
Martí. I aquest quin podria ser? 
Doncs una nau industrial o un 
multifuncional. De fet, des del 
Govern s’està cercant un espai, 
el qual des de la FAG consideren 
que el podria fer servir conjunts 
de fora per fer estades en alçada, 
com ja es fa amb altres esports.

Finalment, i envers la gimnàs-
tica rítmica, i el seu respectiu ba-
lanç dels Jocs d’Andorra, Rodrí-
guez ha assegurat ser “molt posi-
tiu”. El nivell va marcat sobretot 
per Berta Miquel: “M’agradaria 
que es donés la importància que 
es mereix a la plata que va acon-
seguir, perquè era molt difícil”. 
De la resta de representants, les 
júnior Lia Puigdemasa i Noa Le-
poix, també van signar “bons re-
sultats”. Un progrés evident. .

Esports Dilluns, 16 de juny del 202520

Eva Rodríguez

«Ens cal un espai on 
el material cedit per la 
Federació Internacional 
es pugui quedar fix, si no 
no tindrem una selecció»

PRESIDENTA DE LA FAG
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Prop de 150 jugadors s’han do-
nat cita, aquest cap de setmana, 
per disputar el tradicional Cam-
pionat Golf Màster Memorial 
Salvador Guerrero Ubach que ha 
tingut lloc a les instal·lacions del 
Reial Club de Golf la Cerdanya. 
Una festa del golf en el que, con-
vé precisar, s’aplegaven amics i 
convidats de la família Guerre-
ro, clients de l’emblemàtica bo-
tiga andorrana creada fa més de 
34 anys i altres amants del golf. 
Val a dir que no van poder parti-
cipar més jugadors perquè no hi 
havia més sortides disponibles. 
Així, la llista d’espera per parti-
cipar en el torneig va ser de més 
de 50 jugadors, cosa que mostra 
l’interès i les ganes de participar 
en la tradicional competició que 
organitza Golf Màster.

El golf unia així a tots els par-
ticipants i el record a Salvador 
Guerrero Ubach, pioner d’aquest 
esport al Principat. El final de fes-
ta del XXXIII Campionat Golf 
Màster va cloure amb els lliura-
ments de premis i un piscolabis 
que va permetre comentar les 
partides entre els diferents parti-
cipants. Entre els guardonats, el 
Premi Scratch ha anat per a Edu-
ard Tor i el Premi Sènior se l’ha 
endut Elias Lorenzo. 

En aquest sentit, la classifi-
cació de les partides ha quedat 
de la següent manera, ordena-
da per categories: en la d’ho-
mes, en els handicaps inferiors, 
ha quedat en primer lloc Eugeni 
Fabregat, seguit de Pedro Mar-
tí i Víctor Sánchez. Als superi-
ors, d’altra banda, ha vençut Ja-
vier Quintana seguit d’Esteve 

Els 150 jugadors s’han 
quedat curts amb uns 
50 més a l’espera

Clou el Golf Màster Memorial Salvador 
Guerrero Ubach més sol·licitat fins ara

TORNEIG TRADICIONAL

GRUP GUERRERO

El Premi Scratch entregat avui a Eduard Tor en la XXXIII edició del Golf Màster Memorial Salvador Guerrero Ubach.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ELS RESULTATS DE LA COMPETICIÓ, PER CATEGORIES

HOMES DONES
Als handicaps inferiors, han arribat 
Fabregat, Martí i Sánchez; mentre 
que al superior Quintana, Tor i Vila.

Els handicaps inferiors se’ls han 
endut Colls i Ibars, mentre que els 
superiors Calaf, Moré i Moreno.

Tor i Josep Vila. En la femenina, 
els handicaps inferiors se’ls han 
emportat, en primera posició, 
Ester Colls i precedida de María 
José Ibars i en els superiors el top 
3 l’ha encapçalat Rosa Maria Ca-
laf, seguida de Petita Moré i Pa-
tricia Moreno. En la categoria jú-
nior només hi havia Esteve Tor. .
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https://www.faf.ad/pnfg/


Avui Demà

Núvols Variable Tapat Pluja Xàfecs Tempesta Neu VentAssolellatPrevisió

TEMPERATURA TEMPERATURA
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15/32º 12/34º

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

EL TEMPS

R

E

CARTELLERA DE CINEMA REPOSICIÓ
ESTRENA

R

E

BLINDADO

DESTINO FINAL, LAZOS DE 
SANGRE

COMO ENTRENAR A TU DRAGÓN PARTIR UN JOUR

E E

MISIÓN: IMPOSIBLE
SENTENCIA FINAL

LILO Y STITCHBALLERINA LA TRAMA FENICIA

https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dilluns 16
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella 

Tel. 800970

Dimarts 17
F. del Fener

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella 

Tel. 861761

Dimecres 18
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella 

Tel. 820107

Dijous 19
F. Enclar

Av. Príncep Benlloch 87 
Andorra la Vella 

Tel. 804333

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

12:50
Recull setmanal

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Tot Lliga

21:35
La Companyia, amb Xavier Albert

22:20
Actuelles

22:35
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:20
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu France 2418.30

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


BARCANOVA

«El que passava abans 
és que aquelles dones 
sàvies, en un món 
d’homes, feien por; i 
la manera de treure’s 
la por és de riure»
Jordi Folck

VALORACIÓ

RESUM

Ets un escriptor famós. T’han 
convidat a presentar el teu llibre 
‘Caça de bruixes’ en un indret 
perdut en el no-res i de nom 
molt sospitós: La Morta. Però, 
malgrat que esperaves trobar 
un grup de joves admiradors, 
t’hauràs d’enfrontar a un públic 
que no està gens d’acord amb 
el que has escrit i que t’han 
preparat un càstig sever. Quan 
intentes escapar, et trobes amb 
mil i un perills: un pou anomenat 
“dels lladres”, un laboratori 
abandonat, una biblioteca de 
llibres enverinats… I t’adones 
que, entre més de cinquanta 
opcions, només un camí et 
salvarà la vida.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

La maledicció de les 
bruixes

Jordi Folck

Barcanova

2021

Novel·la interactiva

184

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

La Prestatgeria Dilluns, 16 de juny del 202526

CATARINA

KOHLER PACINO

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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